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utobusová a vlaková osobní doprava
je v našem kraji v posledních dnech

jedním z nejčastěji diskutovaných témat.
Veřejnost zajímají zejména spoje, kterými
se dopraví za prací, na úřady, do škol
nebo k lékaři – většinou se jedná o spoje
dotované z krajského rozpočtu, zajišťující
v našem regionu takzvanou základní
dopravní obslužnost. Značnou pozornost
veřejné dopravě věnovalo na svém po-
sledním zasedání Zastupitelstvo Ústecké-
ho kraje a není divu – právě volení před-
stavitelé kraje rozhodují, jaké spoje budou
provozovány v závazku veřejné služby po
celý rok. 

Krajské zastupitelstvo se zajištěním základ-
ní dopravní obslužnosti zabývalo už poně-
kolikáté, naposledy v říjnu roku 2004, kdy
krajské radě doporučilo uzavřít smlouvy
s dopravci pro rok 2005. Jsou to smlouvy
o závazku veřejné služby, v nichž – jedno-
duše řečeno – kraj definuje spoje, jejichž
ztrátu bude danému dopravci dotovat. Pod-
mínky pro naplnění tohoto usnesení ovšem
zcela změnil konec roku 2004, kdy byl po
několikaměsíčních rozpravách schválen zá-
kon o novém rozpočtovém určení daní. Tou-
to změnou byl někdejší příspěvek, který
dopravcům vyplácel stát na základě smluv
uzavíraných Krajským úřadem Ústeckého
kraje, převeden do krajského rozpočtu. „Tím
došlo k další změně, od 3. ledna 2005
smlouvy s dopravci neuzavírá krajský úřad,
rozhoduje o nich samospráva, přesněji řeče-
no Rada Ústeckého kraje,“ vysvětlil krajský
radní Milan Franc. 

V našem regionu celou situaci navíc zkom-
plikovala podzimní transformace největšího

autobusového dopravce, někdejší společ-
nosti ČSAD BUS Ústí nad Labem, a.s., z níž
vzešla nová firma, zaregistrovaná pod
obchodním jménem Dopravní podnik Ús-
teckého kraje, a.s.. Tato proměna totiž přišla
ve chvíli, kdy krajský úřad a koordinátor
veřejné dopravy v regionu, společnost IDS
Ústeckého kraje, a.s., měly připraven plán,

podle něhož mělo postupem několika let
dojít k optimalizaci autobusové veřejné do-
pravy tak, aby pro obce byla levnější
a současně lépe odrážela potřeby cestující
veřejnosti. Dopravci mající zájem o provozo-
vání dotované autobusové dopravy v roce
2005 své nabídky a představy podali kraj-
skému úřadu ve vyhlášeném poptávkovém
řízení, ovšem krátce po vyhodnocení poptá-
vek dominantní dopravní firma zanikla a její
nástupce zažádal o vydání licencí na jedno-

tlivé spoje. „Proto jsme se všemi dopravci
podepsali dodatky ke smlouvám z roku
2004 a dnes jsme odsouhlasili nové dodat-
ky, upravující naše vzájemné smluvní vztahy
do konce roku 2006. Tyto dodatkové
smlouvy jsou zárukou toho, že v autobuso-
vé veřejné dopravě nedojde ke kolapsu,
naopak, autobusy budou jezdit podle jízd-

ních řádů, na které je veřejnost zvyklá,“ při-
pojil k rozhodnutí krajských zastupitelů svůj
komentář  Milan Franc. 

Krajské zastupitelstvo definovalo pro každý
rok rozsah kilometrů a celkovou výši finanč-
ních prostředků jak pro autobusovou, tak pro
drážní dopravu. Jedná se o mnohamilionové
položky, například rozsah základní dopravní
obslužnosti v autobusové dopravě pro rok
2004 byl stanoven ve finančním objemu
230,9 milionů korun – za to mohly být

objednány spoje, které dohromady najedou
maximálně 14, 8 milionů km. Obdobně za-
stupitelstvo rozhodlo o základní dopravní
obslužnosti v drážní dopravě, kde bylo za
217,6 milionů korun objednáváno maximál-
ně 10,3 milionů km. „Zajištění základní do-
pravní obslužnosti na železnici, kde máme
jen jednoho partnera k jednání – České
dráhy – je velmi obtížné a ani jedna ze stran
není se současným stavem spokojena,“ říká
Milan Franc. Ústecký kraj totiž Českým dra-
hám od nového roku za spoje provozované
v závazku veřejné služby zatím neplatí. 

„Problém je v podkladech, které nám
České dráhy předložily, není v nich dolože-
na skutečná ztráta z jednotlivých spojů.
Postup výpočtu ztráty sice Českým drahám
určuje zákon, ovšem pro kraje jsou takto
doložené ztráty nedostačující, pro krajské
samosprávy platí jiná legislativní pravidla
a proto jsme s tímto dopravcem zatím
nemohli uzavřít smlouvu, která by umožnila
vyplácet mu dotaci, s níž už kalkuloval. Exis-
tuje tu zkrátka rozpor v zákonech – kraje
mohou dotace poskytovat za přesně urče-
ných podmínek a České dráhy nejsou podle
jiných a také platných zákonných norem
schopny takové podklady poskytnout. Hejt-
man Jiří Šulc v této věci oslovil ministra
dopravy Milana Šimonovského, který mimo-
chodem ve sdělovacích prostředcích připus-
til, že příslušné zákony musí projít změnou,“
vysvětlil Milan Franc. 

Ústecký kraj u Českých drah objednává
párové spoje a pro dotace sloužící k uhra-
zení ztrát ze svého rozpočtu vyčlenil 335
milionů korun. České dráhy ovšem předloži-
ly daleko vyšší požadavek, na 452 milionů
korun.  
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dravotnictví patří již stabilně mezi ob-
lasti, kterým kraj věnuje značnou

pozornost. Důvodem je i to, že populace
v Ústeckém kraji patří v rámci republiky
mezi nejvíce zdravotně postižené. Převáž-
ná většina péče o zdraví občanů v našem
regionu probíhá v nemocnicích, jejichž
majitelem je Ústecký kraj. Získal je zadlu-
žené v roce 2003, kdy je do jeho vlastnic-
tví převedl stát, který je do té doby řídil
prostřednictvím okresních úřadů. Výjimkou
byla jen ústecká Masarykova nemocnice,
která přešla do majetku kraje o půl roku
dříve. Celkem se jednalo o sedm nemoc-
nic, z nichž dvě již nejsou v majetku kraje
– lounskou nemocnici kraj prodal, kadaň-
skou převedl na město Kadaň. Chtěl bych
zdůraznit, že v Ústeckém kraji není žádná
státní nemocnice. Zdravotní péči o občany
tak zajišťuje prostřednictvím svých příspěv-
kových organizací kraj spolu s městy
a soukromými zdravotnickými zařízeními. 

Všechna tato péče vyžaduje obrovské
množství peněz. S výjimkou ústecké Masa-
rykovy nemocnice patří krajské nemocnice
mezi zdravotnická zařízení střední velikos-
ti a jejich roční obrat se pohybuje od 400
milionu až po 1 miliardu korun. V celko-
vém součtu ročně realizují krajské nemoc-
nice akutní zdravotní péči za přibližně 3,5
miliardy korun. Tato obrovská částka se
ročně vydá v našich nemocnicích za péči
o zdraví obyvatel kraje. Za pozornost stojí
jistě i to, že kraj je v oblasti zdravotnictví
největším zaměstnavatelem v regionu.
V krajských zdravotnických zařízeních pra-
cuje více než sedm tisíc lidí. Hlavní pro-
blém financování krajského zdravotnictví,

který je dnes široce a často diskutován, je
v tom, že čtyři roky jsou rozpočty našich
nemocnic napnuté na samou mez únos-
nosti a jejich příjmy z veřejného zdravotní-
ho pojištění nenarůstají. Navíc prodlužová-
ní plateb od pojišťoven začíná ohrožovat
činnost většiny zdravotnických zařízení
v kraji, tedy nemocnic i ambulancí. Navíc
stát svými nařízeními o zvyšování platů ve
zdravotnictví navyšuje výdaje, aniž by
poskytl také prostředky na jejich hrazení.

Při všech obtížích, kterým v současné
době čelíme, je možné říct, že v všech
našich zdravotnických zařízeních je posky-
tována velmi kvalitní péče, která svou
úrovní zdaleka přesahuje běžný standard
okresních zdravotnických zařízení. Kvalita
péče vychází především z kvality personá-
lu. Přínosná je také určitá specializace jed-
notlivých nemocnic. Chomutovská nemoc-
nice tak například vyniká v onkologii a nu-
kleární medicíně, Nemocnice Most pak
v péči o nedonošence, novorozence a v or-
topedii. Moderní zobrazovací metody
a oční lékařství jsou pak specialitou
nemocnice v Teplicích. Samostatnou kapi-
tolou je pak Masarykova nemocnice, která
kromě běžné, standardní péče poskytuje
také takzvanou superspecializovanou
péči, jakou je například neurochirurgie,
speciální intenzivní péči, různá speciální
vyšetření jako je magnetická rezonance
nebo angiografie. Na špičkové úrovni je
také její invazivní kardiologie, onkologie či
dětská klinika s dětskou hematologií. 

Tuto specializovanou péči na špičkové
úrovni však lékaři v krajských nemocnicích
nemůžou provádět takříkajíc na koleně.

Vyžaduje moderní přístrojové vybavení
a je bohužel smutným faktem, že peníze,
které do svých rozpočtů nemocnice získají
ze zdravotního pojištění, většinou na ná-
kup takové techniky nestačí. Proto kraj
jako zřizovatel podporuje své nemocnice
prostřednictvím účelových dotací ur-
čených nejen na investice do
jejich objektů, ale i na nákup
moderního technického vyba-
vení. V loňském roce tak ze
svého rozpočtu poskytl for-
mou investičních dotací zdra-
votnickým zařízením více než
200 milionů korun. Například
teplické nemocnici přispěl 10
miliony na nákup nové
magnetické rezo-
nance a stejnou
částku dosta-
la také Ne-
mocn i ce
Most na
nákup

spinálního CT. Padesáti miliony korun pak
kraj podpořil dostavbu ústecké Masaryko-
vy nemocnice a 9,5 milionu poskytl děčín-
ské nemocnici na zařízení pro centrální
sterilizaci. Tento výčet rozhodně nezahrnu-
je všechny investice, které byly s přispěním

kraje realizovány. I z této části je
však patrné, že kraji rozhodně

nejsou jeho nemocnice
a zdraví obyvatel kraje
lhostejné. 

MUDr. Vladimír
Záhorský
člen Rady
Ústeckého

kraje

Z

Kvalitní personál našich nemocnic
poskytuje péči na vysoké úrovni

Zamyšlení Vladimíra Záhorského

Ústecký kraj nesouhlasí s rušením tratí
Dopravu na železničních tratích v Ústeckém kraji chtějí rušit České
dráhy, nikoliv Ústecký kraj. Navrhnout zrušení tratí je plně v kompe-
tenci Českých drah a schválení tohoto kroku přísluší Drážnímu úřadu.
„Ústecký kraj nebude v žádném případě s rušením tratí souhlasit
a o tomto stanovisku jsou zástupci drah informováni. Chceme, aby se
občané dostali do práce a děti do škol. Rušení tratí je pro nás nepři-
jatelné,“ uvedl hejtman Jiří Šulc. 
České dráhy, a.s. odhadují svou ztrátu v osobní přepravě na tratích

v Ústeckém kraji na bezmála půl miliardy korun. Aniž dodaly opako-
vaně vyžadované podklady, trvají na vyplacení 453 milionů korun
a  na pokusy o jednání nad jinými variantami odpovídají: „Na vybra-
ných tratích zastavíme dopravu.“ Když nebudou cestující přepravovat
České dráhy, a.s., Ústecký kraj zajistí jiné řešení. 
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edním z problémů, které Ústecký kraj
řeší každým rokem, je zajištění veřejné

dopravy, ať už vlaky nebo autobusy. S do-
pravci jsou vedena jednání nad obsahem
budoucích smluv o takzvaném závazku
veřejné služby, v nichž se Ústecký kraj za-
vazuje k vyplacení dotace u těch spojů,
které zajišťují takzvanou základní doprav-
ní obslužnost. Vyjednávání s autobusový-
mi přepravci, mezi které je Ústecký kraj
letos připraven rozdělit 251,2 miliony
korun, byla uzavřena 20. dubna 2005,
když krajské zastupitelstvo odsouhlasilo
dodatky, prodlužující platnost už uzavře-
ných smluv pro rok 2004. 

Nejobtížnější vyjednávání probíhalo s do-
minantním dopravcem v našem regionu,
společností Dopravní podnik Ústeckého kra-
je, a.s., nástupnickou organizací po zaniklé
ČSAD BUS Ústí nad Labem, a.s.. Probíhající
jednání začala kořenit oznámení, zveřejňova-
ná v průběhu měsíce března v denním tisku
v rámci inzertní kampaně, kde v textu ozná-
mení nechyběl odkaz na zmíněnou doprav-
ní firmu. Čtenáři tak byli konfrontováni s in-
zeráty, které svým způsobem glosovaly práci
představitelů kraje a některá dříve přijatá roz-
hodnutí. Inzerátů bylo do 31. března 2005
zveřejněno celkem 18 a vedle nesporně ne-
pravdivých tvrzení například o tom, že Kraj-
ský úřad Ústeckého kraje zakázal provoz
autobusů poháněných zemním plynem, se
jmenovitě obracel na některé představitele
Ústeckého kraje. Nelichotivého oslovení
v této placené kampani se mezi jinými
dočkali hejtman Jiří Šulc, člen Rady krajské
rady Robert Šatník, vedoucí krajského odbo-
ru dopravy Lenka Jelačičová a člen krajského
zastupitelstva Jaroslav Foldyna. 

A tak jsme se oslovených politiků zeptali,
co říkají na takový způsob vynucování si
pozornosti. 

Jiří Šulc,
hejtman
Ústeckého
kraje (ODS)

Dopravní podnik Ústeckého kraje, a.s., ve-
dl kampaň, v níž se bohužel pokoušel zne-
pokojovat širokou veřejnost a vyvolávat v ní
obavy spojené s budoucím fungováním ve-
řejné dopravy v našem kraji. Inzerující spo-
lečnost byla zřejmě přesvědčena, že si s po-
mocí takové násilné kampaně vynutí mono-
polní postavení v provozování veřejné auto-
busové dopravy v našem regionu (to v pod-
statě zdědili jako nástupnická organizace
někdejší ČSAD Bus Ústí nad Labem, a.s.)
a k tomu s dotací vyplývající z uzavření
smluv o závazku veřejné služby. Musím však
upozornit na podstatnou změnu – od po-
čátku roku máme my, krajští zastupitelé,

plné právo rozhodovat o výběru firem, s ni-
miž budou smlouvy o zajištění základní
dopravní obslužnosti uzavírány. Tuto povin-
nost nám nově ukládá zákon a jistě to ví
i předseda představenstva této dopravní
společnosti. Takže si můžeme demokraticky
vybrat, kdo bude kde dopravu zajišťovat
a takové tlačení na pilu, jaké předvedl Do-
pravní podnik Ústeckého kraje, takové vynu-
cování si pozornosti, považuji za zneužití
veřejného mínění ve prospěch obchodních
zájmů jedné jediné firmy. Jako hejtman
mám na zřeteli jeden stěžejní úkol, svou
důležitostí převyšující ostatní, a tím je zajiš-
tění co nejkvalitnějších podmínek pro život
obyvatel, kteří zde žijí a pracují. Jsem rád, že
představitelé Dopravního podniku Ústecké-
ho kraje, a.s. tuto kampaň ukončili a přesta-
li si brát obyvatele našeho kraje jako rukoj-
mí v obchodním sporu, v němž hájí přede-
vším své zájmy. 

Mé poděkování patří všem zastupitelům,
kteří 20. dubna svým postojem a hlasová-
ním přispěli k uklidnění situace a vyřešení
problému autobusové dopravy a její stabili-
zace do roku 2006. Úkol optimalizace veřej-
né dopravní obslužnosti na území celého
našeho kraje pro další roky je však ještě
před námi. 

Robert
Šatník,
člen Rady
Ústeckého
kraje (ODS)

Při jednáních o budoucím řešení dopravní
obslužnosti v kraji jsem jedním z radních,
kteří prosazují větší otevření trhu také pro
menší dopravce. Tím by v této oblasti slu-
žeb občanům vzniklo zcela nové konku-
renční prostředí, které by ale samozřejmě
znamenalo zmírnění monopolního postave-

ní soukromé společnosti Dopravní podnik
Ústeckého kraje, a.s. Úroveň služeb tohoto
téměř monopolního dopravce, nástupce
někdejší ČSAD BUS Ústí nad Labem, a.s., je
cestujícím dostatečně známa a mnozí si
jistě udělali svůj obrázek o kvalitách služeb
veřejné dopravy v našem kraji. Je nepo-
chybné, že peníze vynaložené na tuto kam-
paň mohl Dopravní podnik Ústeckého kraje,
a.s., daleko účelněji investovat do zlepšení
úrovně služeb občanům. Vím, že snad
žádná změna k lepšímu nikdy nemůže být
úplně bezbolestná, ovšem to, jakým způso-
bem se do mě a dalších kolegů z kraje tento
dopravce jak se říká obul, pro mě vypovídá
o míře jeho serióznosti. Jako krajský radní
a předseda dopravní komise kraje jsem
kdykoli připraven o řešení dopravní proble-
matiky diskutovat. Ovšem věcně – a štvavá,
místy i  zastrašovací kampaň jakéhokoli sub-
jektu vůči občany voleným zástupcům je
pro mne nový jev – precedens, kterému by
se rozhodně nemělo ustupovat.

Jaroslav
Foldyna,
člen
Zastupitelstva
Ústeckého
kraje (ČSSD) 

Představitelé jakékoli firmy mají právo hájit
své zájmy a tito zvolili mnoho cest. Jednou
z nich byl i inzerát, který mě zmiňoval. Jsem
ale spíš příznivcem seriózně vedených jed-
nání. Mě to nějak nepohoršuje, s pány
z dopravního podniku jsem po zveřejnění
inzerátu mluvil a neformálně jsme se shod-
li na tom, že vhodnější formou pro nalezení
vzájemné dohody, jejíž výsledkem mimo
jiné byly i návrhy projednané nyní krajským
zastupitelstvem, je vzájemná diskuse, nikoli
podobně vedená mediální kampaň. To je
slepá ulička, která nikam nevede. 

J

Můj názor

ublikaci Zdraví v Ústeckém kraji připra-
vil Zdravotní ústav společně s Ústec-

kým krajem. Je v ní spousta zajímavých
fakt o vývoji zdravotního stavu obyvatel na-
šeho regionu v posledních letech. Publika-
ci představili novinářům hejtman Ústecké-
ho kraje Jiří Šulc a ředitel Zdravotního ústa-
vu Ústí nad Labem Jan Ševčík na tiskové
konferenci, věnované Světovému dni zdra-
ví. Ředitel Zdravotního ústavu upozornil

například na výskyt karcinomů u mladých
žen. Varoval v této souvislosti také před
kouřením u mladý dívek. „Horentní nárůst
úmrtí na nádory dýchacích cest úzce sou-
visí s tím, že stále více mladých žen v po-
sledních deseti až patnácti letech kouří
a užívá drogy a alkohol. Tyto ženy si neu-
vědomují, že důsledky hříchů mládí pocítí
v budoucnu třeba i jejich děti,“ řekl Jan
Ševčík. 

Informační servis

stecký kraj dal novou tvář školám
v přírodě. Děti už nevyjíždějí jen za

čistým vzduchem, ale během pobytů
poznávají přírodu, věnují se sportu nebo
si prohlubují znalosti například o zdraví
nebo první pomoci. Na týden do přírody
již také nejezdí hromadně celé školy, ale
menší kolektivy, většinou jednotlivé třídy.

Výjezdy dětí probíhají v rámci Programu
aktivního života – PAŽIT. Kraj vybral tři rekre-
ační zařízení, která dokáží poskytnout dětem
kvalitní program a přispívá stokorunou na
žáka a den pobytu. „Důvodů, proč tyto vý-
jezdy podporujeme, je několik. Mezi ty hlav-
ní patří například intenzivnější výchova k ak-
tivnímu životnímu stylu, který dětem v po-
sledních letech chybí, pohyb, rozšíření
zájmů a také sžití se s kolektivem,“ uvedl
krajský radní Vlastimil Doležal. 

Program PAŽIT je nástupcem škol v příro-
dě jen do jisté míry. Na rozdíl od nich nemá
za cíl jen vyvézt děti na „zdravý vzduch“, ale
nabízí aktivity, pro které není v běžné školní
výuce místo. Rozdíl je také v tom, že děti
dnes již nejezdí do objektů stálých škol v pří-
rodě. Jejich provoz byl totiž velmi finančně
náročný a neefektivní. Například pro rok

2002 činil rozpočet pro 9 škol v přírodě,
které přešly do vlastnictví kraje 51 milionů
korun,  z toho 20 milionů korun byly nákla-
dy na provoz budov. To vedlo krajské zastu-
pitele k rozhodnutí objekty bývalých škol
v přírodě prodat, získané prostředky použít
na investice do krajských školských zařízení
a k celé věci přistoupit nově.

„Zájem škol o náš program je velký a jasně
to dokazuje, že nový přístup je správný.
Proto nesouhlasím s bědováním komunis-
tického poslance Zdeňka Maršíčka v Haló
novinách nad tím, že kraj prodává mamutí
objekty bývalých škol v přírodě, když zde
hrozí zhoršení životního prostředí. Jako by
pan poslanec zapomněl, že devastace regi-
onu patřila k době vlády jeho strany. Hro-
madné výjezdy dětí za čistým vzduchem
měly zachránit jejich podlomené zdraví, ale
bylo to řešení víceméně jen kosmetické.
A ještě připomínám, že v těch mamutích
objektech se nakonec za peníze kraje re-
kreovaly děti z celé republiky,“ poznamenal
hejtman Ústeckého kraje Jiří Šulc.

Největší zájem mají školy o programy
zaměřené na jezdectví a ekologickou téma-
tiku. Kromě toho jsou všechna tři zařízení,
Avis Staré Křečany, Natura Rumburk i Dět-

ská ozdravovna v Jetřichovicích, v turisticky
zajímavých lokalitách. Děti tak poznají i nej-
krásnější kouty kraje. 

Částka 800 tisíc korun, kterou kraj pro
letošní rok na podporu výjezdů dětí na školy
v přírodě vyčlenil, byla na základě žádostí
jednotlivých škol rozdělena již během
února. Kraj by tak měl přispět na pobyt bez-
mála 1600 dětí z 39 škol. Díky stokoruno-
vému příspěvku na den a žáka od kraje pak
zaplatí rodiče za týdenní stravu, ubytování
a vzdělávací program v průměru 650 korun.
Konkrétní částka pochopitelně závisí na kon-
krétním programu a věku dítěte. Zájem škol
o program aktivního života je tak velký, že
krajské radní možná v letošním roce čeká
otázka navýšení finančních prostředků urče-
ných pro tento program. 

V budoucnu chce kraj také vypisovat výbě-
rové řízení na další zařízení, která jsou
schopna tyto pobyty pořádat. Soustředění
všech tří rekreačních zařízení, která pobyty
organizují, na sever kraje bohužel zvyšuje
cenu dopravy pro školy ze vzdálenějších
lokalit. Do budoucna by Ústecký kraj proto
rád počet těchto zařízení zvýšil. Žáci by
mohli vyjíždět například i do Krušných hor
nebo Českého středohoří.

Ú

okumentární film Kamenolom Boží
aneb Jeden rok v severních Čechách,

který získal 27. dubna 2005 na filmovém
festivalu Jeden svět v Praze Višegradskou
cenu, je velmi zajímavým dokumentem
o současném životě v okolí těžbou po-
znamenaného Mostu a Litvínova. V tomto
90minutovém snímku můžete prostřed-
nictvím důlního inženýra, sedláka, vinaře,
nezaměstnané, metalisty, básníka a sta-
vebního technika netradičním způsobem
nahlédnout „pod pokličku" života míst-

ních obyvatel. Na filmu, který režisér Bře-
tislav Rychlík točil v průběhu jednoho ro-
ku, se finančně podílely Státní fond České
republiky pro podporu a rozvoj české
kinematografie, Česká televize, Asociace
Film & Sociologie a Ústecký kraj. Ten při-
spěl částkou 30 tisíc korun na distribuci
filmu na DVD. Po úspěšné filmové pre-
miéře v pražském kině Aero se nyní film
promítá v mnoha kinech po celé republi-
ce, v blízké době jej bude vysílat také
Česká televize. 

D
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Nová tvář škol v přírodě je pro děti lákavější 

Cena pro Kamenolom Boží

Štvavá kampaň Dopravního podniku 
Ústeckého kraje byla zbytečná

ada Ústeckého kraje vzala na vědomí
informace o přípravě vzniku prvního

klastru na území Ústeckého kraje s názvem
AQUARIUS, projektu zaměřeného na pro-
blematiku vodního hospodářství a ochrany
životního prostředí. Členové krajské rady při
jednání o založení klastru Aquarius konsta-
tovali, že území ČR je unikátním souborem
hydrogeologických lokalit, dávající šanci na
zachování či dokonce postupnou regenera-
ci evropského vodního ekosystému. „Aqua-
rius má ambice stát se centrem významné
aktivity podnikatelských subjektů, institucí
i výzkumných pracovišť spojených kvůli
výzkumu, on-line monitoringu a informač-
ního systému vedoucího k hospodárnému
nakládání s vodními zdroji i toky v Ústec-

kém kraji,“ uvedl jeden z předkladatelů pro-
jektu, náměstek a zástupce hejtmana Ra-
dek Vonka. 

Klastry představují efektivní prostředek
pro rozvoj spolupráce firem, vysokých škol
a regionálních institucí. Takto sdružené
společnosti si sice navzájem konkurují, ov-
šem současně řeší řadu obdobných pro-
blémů, například přístup ke stejným doda-
vatelům, spolupráce s výzkumnými a vývo-
jovými kapacitami nebo vzdělávání za-
městnanců. Pokud ale nastartují v těchto
oblastech funkční spolupráci, mohou řadu
omezení překonat a získat konkurenční
výhodu, která se těžko napodobuje – jako
příklad celosvětově úspěšného klastru je
uváděno Silicon Valley v USA. 

R
Šance pro kraj – Aquarius

etiční výzva „NE dalším průtahům stav-
by dálnice D8, NE výstavbě tunelu

Kubačka“, v níž starostové některých obcí
z našeho kraje odmítli požadavky ekologic-
kých organizací na prodloužení doby

dostavby dálnice D8, je stále aktuální. 
Petiční výzva je dostupná na interneto-

vých stránkách Severočeského sdružení
obcí www.seso.cz. K 22. dubnu 2005 je
na nich celkem 14 300 podpisů.

P

Petice obcí za urychlenou dostavbu
dálnice D8 pokračuje

astupitelé Ústeckého kraje odevzdali
prohlášení o své činnosti, jak to vyža-

duje novela zákona o střetu zájmů. I když
6 zastupitelů nepodalo oznámení do
31. března, tedy ve lhůtě, kterou vyžaduje
zákon, během deseti dnů všichni tuto chy-
bu napravili. „Příčinou prodlení bylo ves-
měs špatné pochopení zákona a zastupite-
lé měli za to, že například otázku běžného
pracovního poměru nemají uvádět. Jeden
ze zastupitelů pak například podal oznáme-
ní o své činnosti ve městě, kde je rovněž
členem zastupitelstva a neuvědomil si, že
zákon vyžaduje, by obdobně postupoval
i na úrovni kraje. Své opomenutí pochopi-
telně okamžitě napravil,“ řekl předseda
kontrolního výboru zastupitelstva Z. Lavička.

Povinností kontrolního výboru teď podle
zákona je umožnit občanům, aby do ozná-
mení zastupitelů nahlédli. To mohou udě-
lat po splnění zákonem daných formalit
každý pracovní den od 9.00 do 11.00 a od
13.00 do 15.00 hodin v kanceláři předse-
dy kontrolního výboru v budově krajského

úřadu. Dosud tuto možnost, kromě zástup-
ců medií, nikdo nevyužil. Je nutné připo-
menout, že s oznámením zastupitelů se
občané mohou seznámit jen pro svou
vlastní potřebu a jakékoli zveřejňování
z nich získaných údajů zákon zakazuje.  

Ustanovení zákona o střetu zájmů, které
se týká neslučitelnosti funkcí, se dotkla
pouze jednoho z krajských zastupitelů.
Problém však nenastal, protože tento
zastupitel na místo ředitele školy zřizované
krajem před časem rezignoval kvůli odcho-
du do důchodu. To, že zákon nově zaka-
zuje, aby zastupitel zároveň vykonával
například funkci ředitele městské příspěv-
kové organizace, však komplikuje život
některým obcím. „Podle mého názoru je
novela zákona o střetu zájmů protiústavní.
Mění pravidla uprostřed volebního období
a zavádí doslova nestydatou věc – man-
dát, který zastupitelé získali od občanů
v demokratických volbách, jim odebírá
úředník – ředitel krajského úřadu,“ pozna-
menal v souvislosti s tím hejtman Jiří Šulc.

Z

Zastupitelé dostáli zákonu
o střetu zájmů

stecký kraj má koncepci výzkumu a vý-
voje. Koncepce vznikla ve spolupraci

zadavatele, kterým byl Ústecký kraj, pra-
covní skupiny složené ze zástupců vý-
zkumných ústavů a vysokých škol a zpra-
covatele koncepce – Regionální rozvojové
agentury Ústeckého kraje. Koncepce by
podle přestavitelů kraje měla přispět k do-
sažení vyšší organizovanosti a užší spolu-
práci institucí, které výzkum a vývoj prová-
dějí, podporují nebo jejich výsledky využí-
vají na trhu.  

Ústecký kraj má podle autorů koncepce
možnost využít svého potenciálu a konku-
renčních výhod, které vyplývají z tradičních
odvětví, jako je například chemie, sklářství,
energetika, strojírenství, chmelařství, nebo
krajinotvorba. Intenzivnější by pak měla být
například také spolupráce výzkumných

a vývojových zařízení a škol s vyspělými
tradičními podniky i s novými investory.
V budoucnu by také měly být více využívá-
ny odborné kapacity regionální vědeckový-
zkumné základny při řešení specifických
problémů Ústeckého kraje. 

Důraz na regionalizaci výzkumného a vý-
vojového úsilí je uplatňován ve většině
členských zemích Evropské unie. Zástupci
kraje předpokládají, že tento přístup se
stane nedílnou součástí vědeckovýzkumné
politiky také v České republice. Trendy
směřují k posilnění výzkumu v regionech
a k jejich zařazení mezi nástroje regionální
politiky.

Na koncepci by měla navázat tvorba akč-
ního plánu na období 2006 – 2008, jehož
prostřednictvím budou záměry kraje v ob-
lasti vědy a vývoje prosazovány do praxe. 

Kraj má koncepci výzkumu a vývoje

Ú
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o konce března mohli zájemci o do-
tace z evropských strukturálních

fondů předkládat projekty do grantových
schémat, které Ústecký kraj vyhlásil počát-
kem února letošního roku. Celkem se
o dotace v rámci Společného regionální-
ho operačního programu (SROP) bude
ucházet 56 projektů.

Jednoznačně největší zájem byl mezi ža-
dateli o grantové schéma Regionální pod-
pora podnikání pro malé a střední podnika-
tele. Agentuře Czechinvest, která je pro toto
grantové schéma místem pro podávání
žádostí o dotaci a zároveň zajišťuje hodno-
cení projektů, bylo podáno celkem 41 žá-
dostí o dotaci, z toho 13 podaly mikropod-
niky do 10 zaměstnanců a 28 malé a střed-
ní podniky. „Mezi projekty podané do toho-
to programu se bude v rámci první výzvy
rozdělovat přibližně 73 milionů korun.  Mys-
lím, že počet podaných projektů lze v kaž-
dém případě považovat za úspěšný start
čerpání dotací ze strukturálních fondů EU
v rámci tohoto opatření SROP,“ uvedl ná-
městek hejtmana Radek Vonka. Projekty,
které podnikatelé předložili, jsou nejčastěji
zaměřené na investice do nových výrobních
zařízení, výstavbu budov nebo modernizaci
stávajícího vybavení. 

Celkem patnáct projektů žadatelé podali
do grantových schémat zaměřených na
podporu rozvoje služeb cestovního ruchu,
bohužel z toho jen dva projekty vzešly od

malých a středních podnikatelů. „Důvodem
jsou pravděpodobně poměrně vysoké mini-
mální náklady na projekt – půl milionu
korun, které stanoví pravidla SROPu. Chápu,
že pro malé a střední podnikatele je obtížné
vydat jednorázově takový objem peněz za

reklamu. Už jsme ale dali podnět monitoro-
vacímu výboru, aby tuto hranici pro další
kola snížil,“ poznamenal Radek Vonka. „Zá-
roveň budeme intenzivně jednat s podnika-
teli, aby spojili své síly v oblasti propagace
služeb cestovního ruchu na určitém území.
To je také jedna z cest, jak efektivně využít
finanční prostředky na propagaci služeb
v cestovním ruchu, které pro toto plánovací
období máme.“

V současné době probíhá kontrola formál-
ních náležitostí přijatých žádostí a případné

vyřazení těch,  jejichž zaměření se nesluču-
je s cíli jednotlivých programů. Následně
budou jednotlivé projekty obodovány a nej-
lepší z nich pak hodnotící komise předloží
ke schválení zastupitelům  Ústeckého kraje,
kteří rozhodnou o tom s kterými žadateli
bude podepsána smlouva o poskytnutí
dotace. Bohužel i když v Ústeckém kraji
SROP úspěšně odstartoval, je v celé věci
zásadní problém. „Poskytnutí dotací je závis-
lé na tom, že dojde k podpisu smlouvy mezi
krajem a Ministerstvem pro místní rozvoj
o financování grantových schémat. Smlouva
měla být podepsána již v lednu, ale do
dnešního dne ministerstvo nedodalo její
finální podobu. Byl bych velice nerad, kdyby
žadatelé nakonec na evropské peníze čeka-
li jen proto, že MMR není schopné tyto
dokumenty připravit,“ řekl Radek Vonka.

Připomínáme, že 29. dubna končí první
kolo výzvy pro podávání projektů do dalších
dvou grantových schémat, a to v rámci
opatření 3.2. Podpora sociální integrace
v regionu Ústeckého kraje a v rámci opatře-
ní 4.2.2. Podpora regionální infrastruktury
cestovního ruchu v Ústeckém kraji pro malé
a střední podnikatele. Zájemci o dotace ze
Společného regionálního operačního pro-
gramu, kteří nestihli předložit své projekty
nebo s žádostí neuspějí kvůli formálním
chybám, budou mít druhou možnost na
podzim, kdy kraj vyhlásí další kolo výzvy
k předkládání projektů do jednotlivých gran-
tových schémat. 

Teplická nemocnice získala
certifikát ISO

oderní historie Nemocnice s poliklini-
kou v Chomutově začala v roce

1909, kdy byla stržena budova první cho-
mutovské nemocnice a na jejím místě vy-
rostl chorobinec císařovny Alžběty. V této
budově pak začala v roce 1956 pracovat
první chomutovská poliklinika. Byly v ní sou-
středěny ordinace obvodních i odborných
lékařů, rentgen, laboratoř a další zdravotnic-
ké služby. V dalších letech docházelo k po-
stupnému otevírání nových lůžkových od-
dělení a v 80. letech k rozsáhlé dostavbě
chomutovské nemocnice s poliklinikou. Do
majetku kraje přešla spolu s dalšími bývalý-
mi okresními nemocnicemi v roce 2003.

Chomutovská nemocnice v současné do-
bě provozuje 449 lůžek akutní péče a 81
lůžek následné péče. V loňském roce v ní
bylo hospitalizováno bez mála 20 tisíc paci-
entů, kteří průměrně strávili v nemocnici víc
jak osm dní. 

Nemocnice zajišťuje zdravotní péči v širo-
kém spektru oborů pro přibližně 130 tisíc
obyvatel Chomutovska. Výjimku tvoří oddě-
lení nukleární medicíny, onkologické cent-

rum, kardiologické centrum při interním od-
dělení, hematologicko – transfúzní, radiodi-
agnostické a chirurgické oddělení a labora-
toře klinické biochemie, která svým význa-
mem výrazně převyšují rámec okresu.

Pokud jde o budoucnost a rozvoj chomu-
tovské nemocnice, měla by se i nadále,
kromě klasické všeobecné péče, orientovat
především na péči o onkologické pacienty.
V letošním roce získala ze státního rozpočtu
dotaci 20 milionů korun na nákup druhého
lineárního urychlovače. „Svým vybavením,
spektrem a počtem výkonů je nemocnice
již dnes srovnatelná s klinickým pracoviš-
těm a má naději aspirovat na pracoviště
první kategorie. Naše onkologické centru
provádí také výzkumnou činnost. V součas-
né době pracuje na přibližně 5 odborných
studiích a domnívám se, že se stalo výraz-
ným garantem komplexní specializované
péče v celé oblasti  severozápadních Čech,“
říká ředitel nemocnice Milan Burša.

Zástupci kraje si v souvislosti s tímto zá-
měrem prohlédli počátkem března prosto-
ry onkologického centra, včetně míst, kam

by měl být umístěn nový lineární urychlo-
vač. „Seznámili jsme se také s personálním
obsazením oddělní a podrobně rozebrali
ekonomické dopady nákupu nového pří-
stroje na hospodaření nemocnice. S ředite-
lem nemocnice jsme se shodli, že orienta-
ce na onkologii je v souladu se záměry
zdravotnické koncepce Ústeckého kraje,“
řekl náměstek hejtmana Petr Fiala.

Krajští radní již žádost chomutovské ne-
mocnice o dotaci na nákup zmiňovaného
lineárního urychlovače předběžně projed-
nali. Rozhodli, že pokud to umožní hospo-
dářský výsledek kraje poskytnou na jeho
nákup přibližně 32 milionů korun.

Ústecký kraj však nepodporuje chomu-
tovskou nemocni jen co se týče nákupu
nových zdravotnických přístrojů. Letos čeká
chirurgii, urologii a plicní oddělní chomu-
tovské nemocnice částečná rekonstrukce
spojená s opravou střechy a výměnou
oken. Na její realizaci kraj vyčlenil ze svého
rozpočtu přibližně 14,5 milionu korun, dal-
ších 12 milionů korun pak získala nemoc-
nice svým přičiněním ze státního rozpočtu.

Chomutovská nemocnice by se měla zaměřit
na péči o onkologické pacienty

M

Představujeme příspěvkové organizace Ústeckého kraje

D

eplická nemocnice získala pro svou laboratoř certifikát kvality ISO, jehož slavnost-
ního předání se nedávno zúčastnil hejtman Jiří Šulc a ministryně zdravotnictví Mila-

da Emmerová, dále náměstek hejtmana Petr Fiala a krajský radní Vladimír Záhorský.
Ústecký kraj přispěl na výdaje spojené se získáním ISO pro naše nemocnice částkou
1,2 milionu korun – díky těmto normám se v nemocnicích zvýší efektivita práce a zkva-
litní podstatné procesy v organizaci a řízení. Získání certifikátu představuje pro jeho drži-
tele také významnou konkurenční výhodu na trhu České republiky i Evropské unie. 

T

polovině března proběhlo na krajském úřadě finále krajského kola celosvětové
dětské výtvarné soutěž „Vlajky kolem světa“, kterou vyhlásila společnost Veolia

Environnement v Paříži. Úkolem dětí, které se jí zúčastnily, bylo namalovat vlajku jako
symbol ekologie. Náměstek hejtmana Radek Vonka, radní Antonín Terber a zástupci
společnosti Severočeské vodovody a kanalizace, a. s. vybírali návrh, který bude Ústec-
ký kraj reprezentovat v národním kole soutěže. Jako nejlepší vyhodnotili vlajku, kterou
navrhla třída 5. A ze Základní školy Palachova v Ústí nad Labem.
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Další peníze pro Ústecký kraj z fondů EU

Dotační programy a grantová schémata
vyhlášená Ústeckým krajem 

Dotační programy

Program rozvoje ekologické výchovy,
vzdělávání a osvěty (EVVO) v Ústeckém
kraji pro rok 2005

Program rozvoje ekologické výchovy, vzdě-
lávání a osvěty (EVVO) vyhlašuje odbor ži-
votního prostředí a zemědělství ve spoluprá-
ci s odborem školství, mládeže a tělovýcho-
vy Krajského úřadu Ústeckého kraje. Před-
mětem podpory jsou čtyři oblasti: 1. Mana-
gement EVVO v kraji a rozvoj průřezových
aktivit EVVO, 2. Rozvoj EVVO ve školách
a školských zařízeních, 3: Rozvoj EVVO v ob-
lasti NNO a zapojování veřejnosti, 4: Rozvoj
projektů EVVO. Dotaci z tohoto programu
mohou získat projekty realizované na území
Ústeckého kraje. Žadatelem o podporu
a předkladatelem projektu mohou být ob-
čanská sdružení, obecně prospěšné společ-
nosti, církve, obce či svazky obcí, příspěvko-
vé organizace nebo fyzické či právnické oso-
by, které vyvíjí veřejně prospěšnou činnost.
Minimální spoluúčast žadatele činí 20 % cel-
kových vynaložených nákladů. Žádost o do-
taci z Programu rozvoje ekologické výchovy,
vzdělávání a osvěty přijímá odbor životního
prostředí krajského úřadu do 30. 6. 2005. 

Preventivní programy realizované ško-
lami, školskými zařízeními a nestátní
neziskové organizace pro rok 2005

Program vyhlašuje odbor školství, mládeže
a tělovýchovy KÚ ÚK, je určen na podporu
projektů zaměřených cíleně na problemati-
ku prevence společensky nežádoucích jevů
u dětí a mládeže škol a školských zařízení
v územní působnosti příslušného kraje zařa-
zených v síti škol, předškolních zařízení
a školských zařízení. Projekty mohou být ori-
entovány např. na specifickou primární pre-
venci (projekty realizované na školách
a školských zařízeních, zaměřené na práci
s rizikovou populací, projekty zaměřené na
problematiku prevence drogových závislostí,
šikany, násilí komerčního sexuálního zneuží-
vání) nebo například na kontinuální práci
s rodiči a monitorování situace mimo školu,
rodičovské skupiny, vliv rodičů na monito-
ring a prevenci sociálně patologických jevů
u dětí a mládeže. Žadatelé o dotaci musí
předložit své projekty na odbor školství, mlá-
deže a tělovýchovy do 13. 5. 2005. 

Grantová schémata

Rozvoj kapacit dalšího profesního vzdě-
lávání

Ústecký kraj vyhlásil výzvu k předkládání
žádostí o finanční podporu z Operačního
programu Rozvoj lidských zdrojů v rámci
grantového schématu Rozvoj kapacit další-
ho profesního vzdělávání (pro část opatření
3.3 Rozvoj dalšího profesního vzdělávání).

V rámci tohoto schématu by měly být pod-
pořeny například projekty, které napomo-
hou vytvořit ucelený systém dalšího profes-
ního vzdělávání a odpovídající regionální in-
frastrukturu. Podpora je určena také pro roz-
voj vzdělávací nabídky dalšího profesního
vzdělávání (nové programy, distanční formy
vzdělávání, e-learning, zdokonalení anticipa-
ce potřeb zaměstnavatelů). Oprávněnými
žadateli mohou být například školy, obce,
neziskové organizace, vzdělávací a poraden-
ské instituce, profesní sdružení nebo zá-
stupci zaměstnavatelů a zaměstnanců. Žá-
dosti je možné podávat na odboru školství,
mládeže a tělovýchovy krajského úřadu do
10. 6. 2005.

Další podrobnosti o krajských dotačních titu-
lech a grantových schématech najdou zá-
jemci na internetových stránkách Ústeckého
kraje www.kr-ustecky.cz.

bec Vejprty našla vhodné místo pro
budoucí umístění moderního sanitní-

ho vozu, jedné ze čtyř sanitek na podvoz-
ku Volkswagen Transporter T5, které byly
pro Zdravotnickou záchrannou službu
Ústeckého kraje zakoupeny za 8 milionů
korun vyčleněných z loňského krajského
rozpočtu. Pro bezvadnou službu těchto
vozů je mimo jiné nutné i jejich správné
garážování a právě nalezení takovéhoto
prostoru bylo ve Vejprtech obtížné. Jak se
ale na místě přesvědčil náměstek hejtma-
na Petr Fiala, obec už problém se zřízením
výjezdního stanoviště vyřešila a vejprtské
stanoviště rychlé záchranné služby bude
po přestavbách umístěno v budově měst-
ského úřadu. Pro Ústecký kraj je pokrytí

tohoto regionu rychlou záchrankou nes-
mírně důležité – zatím tu dojezdové doby
nenaplňují zákonem dané limity.

Vozový park Zdravotnické záchranné služ-
by Ústeckého kraje byl koncem loňského
roku posílen o celkem osm sanitních vozů
s nejmodernějším vybavením. Jedná se
o vozidla RLP na podvozku Volkswagen
Transporter T5, vybavená ABS+EDS, zesí-
leným stabilizátorem, tlumiči, pérováním
a nosností zvýšenou o 200 kilogramů. 

Nové sanitky bude kraj kupovat i letos.
Na dodávku dalších deseti nových vozů za
více než 14 milionů korun již podepsal
smlouvu a také v toto případě půjde o vo-
zy Volkswagen Transporter. Dodány by mě-
ly být letos v srpnu. 

Sanitka pro horské Vejprty 
O

Velké Březno poděkovalo
kraji za dotaci 

bec Velké Březno získala z kraj-
ského Fondu vodního hospodář-

ství dotaci třistapadesát tisíc korun na
zabezpečení dodávek pitné vody po
havárii. Starosta obce za to v minulých
dnech dopisem představitelům kraje
poděkoval.

O

iž po jedenácté se letos mohou obce
z celé České republiky ucházet o titul

Vesnice roku. Soutěž vyhlašuje Spolek pro
obnovu venkova, Svaz měst a obcí ČR a Mi-
nisterstvo pro místní rozvoj. Přihlášky do
soutěže mohou obce Ústeckého kraje po-
dávat do 16. 5. 2005 na Regionální praco-
viště Ministerstva pro místní rozvoj (Mírové
náměstí 3129/36, 400 01 Ústí n. L.). 

Ústecký kraj počítá s finanční odměnou
pro obce, které v krajském kole soutěže
uspějí. Rada Ústeckého kraje proto na své
poslední schůzi schválila pravidla pro udělo-
vání těchto odměn. Podle nich například
obci, která v krajském kole zvítězí a získá

Žlutou stuhu, připadne 70 tisíc korun, obce
oceněné za společenský život, činnost mlá-
deže nebo za péči o zeleň a životní prostře-
dí získají po 50 tisících korunách. Zkrátka
nepřijdou ani ty obce, které v krajském kole
soutěže získají diplomy, například za vzorné
vedení obecní knihovny nebo kroniky, každá
z nich by měla dostat od kraje 20 tisíc
korun.  

V loňském roce zvítězila v krajském kole
soutěže Vesnice roku obec Veliká Ves –
místní část Podlesice (leží v jihozápad-
ní části Chomutovska). Podrobné podmín-
ky soutěže jsou zveřejněny na adrese
http://www.isu.cz/pov/clanek.asp?id=308.

Obce budou opět soutěžit o titul Vesnice roku 

J



očet zaměstnanců krajského úřadu ne-
překročí v letošním roce hranici 440.

Rozhodla o tom Rada Ústeckého kraje, kte-
rá se na své poslední schůzi zabývala per-
sonální situací úřadu. V současné době má
úřad 434 pracovníků a jak radní při jednání
s nespokojeností konstatovali, tento počet
neodpovídá limitu 415 zaměstnanců, který
byl stanoven loni. Překročení limitu způso-
bilo například přijetí pracovníků například
pro Sekretariát regionální rady soudržnosti
nebo pro zajištění údržby areálu bývalé
školy v přírodě ve Volyni, a to ještě v době,

kdy funkci ředitele krajského úřadu zastával
Jiří Kubricht. Radní kraje proto jasně sdělili,
že si přejí krajský úřad „štíhlý“ a počty úřed-
níků střídmé. Také krajští zastupitelé na své
poslední schůzi sdělili, že chtějí být o per-
sonálním obsazení úřadu pravidelně infor-
mováni. 

Přesto se ale limit zaměstnanců mírně
navýšil i pro letošní rok – důvody jsou však
více než pádné: je po vstupu do EU je třeba
intenzivně získávat informace o finanční po-
moci ze strukturálních fondů a právě do
zdejšího kraje s nálepkou „strukturálně po-

stižený“ by mohla směřovat značná suma
financí. Z tohoto důvodu byl v únoru zřízen
nový odbor evropských projektů, který však
bylo třeba personálně obsadit. Úkolem no-
vého odboru je sledovat a zajišťovat všech-
ny dostupné finanční zdroje využitelné pro
Ústecký kraj, vyhledávat a informovat poten-
ciální příjemce, ověřovat stav alokací ve
vztahu k plánovanému rozpočtu kraje, mo-
nitorovat proces realizace projektů a vyhod-
nocovat je až po konečné vyúčtování.

K zefektivnění a zkvalitnění činnosti kraj-
ského úřadu jistě přispěje i personální au-
dit, jehož přípravou krajská rada pověřila
ředitelku úřadu Lydii Šťastnou. V současné
době probíhá výběrové řízení na firmu, která
ho provede. Jeho výsledky by měli radní
projednat začátkem léta. 
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ÚSTECKÝ KRAJ duben 20054

edním z odborů, který má ve struktuře
krajské samosprávy nezastupitelné

místo, je odbor kontroly. Společně s útva-
rem interního auditu je základem vnitřní-
ho kontrolního systému kraje. O tom, jaký
důraz klade vedení kraje na kontrolu,
svědčí i to, že oba  specializované útvary
vnitřního kontrolního systému zůstávají ve
výhradní politické odpovědnosti hejtmana
kraje a v přímém řízení ředitele krajského
úřadu.

Cíl je jeden – účelné, efektivní a hospo-
dárné vynakládání veřejných prostředků.
A nejde o zanedbatelné finanční prostředky
nebo hodnotu spravovaného majetku. V ro-
ce 2004 hospodařil Ústecký kraj s rozpo-
čtem 9,190 miliard korun. Značná část
z těchto financí směřovala jako příspěvek na
činnost do příspěvkových organizací zřizova-
ných krajem, v rámci dotační politiky bylo
například poskytnuto 80 milionů korun.

Pozornosti pracovníků odboru kontroly
proto neuniká dění v samotném úřadě, ani
v krajem zřizovaných příspěvkových organi-
zacích nebo v obcích. V roce 2004 bylo pro-
vedeno celkem šest tzv. vnitřních kontrol.
Středem zájmu se stala hospodárnost vyu-
žití a vytíženost automobilového parku, skla-
dové hospodaření s materiálovými zásoba-

mi, docházka zaměstnanců, jejich pracovní
činnost při kontrolách přenesené působnos-
ti na obcích nebo uskutečňování dotační
politiky kraje. Při finančních kontrolách neu-
nikly pozornosti autoprovozy 15 ústavů soci-
ální péče a 7 zdravotnických zařízení, pod
drobnohled kontrolorů se dostalo i celkové
hospodaření v dalších 17 příspěvkových or-
ganizacích, domovech důchodců a kultur-
ních zařízeních. Prověřeny tak byly veřejné
prostředky v objemu zhruba 547 milionů
korun. Z interní zprávy hodnotící činnost
odboru v roce 2004 vyplývá, že krajská
samospráva i krajský úřad, zajišťující v území
výkon státní správy v přenesené působnos-
ti, se závažných prohřešků nedopouštějí.
Spíše výjimečné jsou  i některé nedostatky
odhalené v krajských příspěvkových organi-
zacích.  

Smyslem práce kontrolorů je ovšem nejen
chyby hledat, ale také jim předcházet. Proto
je nedílnou součástí vlastní kontroly i meto-
dická pomoc. O tom,  jaký je o ni zájem
a jak je důležitá například pro obce, zejmé-
na ty malé, se kontrolní pracovníci přesvěd-
čují v terénu. V loňském roce to bylo při
kontrole u 17 obcí, které čerpaly prostřed-
nictvím kraje finanční prostředky ze státního
rozpočtu v rámci Programu finanční podpo-
ry obcím postiženým povodněmi v roce

2002 při zajišťování dočasného náhradního
ubytování, průběžně pak při přezkoumávání
hospodaření obcí, které vykonává krajský
úřad v přenesené působnosti.

„Rok 2004 byl z pohledu kontroly i dvou-
leté existence samostatného odboru přízni-
vý. Daří se nám měnit názor na kontrolu,
stále častěji jsme vnímáni jako pomoc než
jako nutné zlo. Výborným výsledkem je
i fakt, že v uplynulém období nebylo zjiště-
no žádné závažné selhání systému finanční
kontroly,  mimo jiné to dokládá i skutečnost,
že vnější kontrolní orgány neuložily kraji
žádné finanční sankce. Můžeme říct, že
zavedený vnitřní kontrolní systém, jeho při-
měřenost a účinnost jsou velmi dobré. Stále
však máme na zřeteli, že se jedná o živý,
nekončící proces a tak, jak se vyvíjí kontrolní
prostředí, tedy organizační struktura úřadu,
lidské zdroje nebo rozsah zajišťovaných čin-
ností, měl by se vyvíjet i kontrolní systém,“
shrnula problematiku kontrol Mgr. Iva John-
ová, vedoucí tohoto odboru krajského
úřadu.
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Na efektivní hospodaření
dohlíží odbor kontroly 

Krajský úřad zůstane štíhlý a efektivní

Hejtman Ústeckého kraje Jiří Šulc navštívil v polovině dubna Jihočeský kraj. S tamním
hejtmanem Janem Zahradníkem diskutoval o financování zdravotnictví nebo výstavbě
dopravní infrastruktury – tyto problémy totiž trápí všechny kraje v ČR. Hejtmani se také
zabývali plány na výstavbu železničního eurokoridoru, který by měl v budoucnu spojit
sever a jih České republiky. 

Výbor pro výchovu, vzdělávání
a zaměstnanost Zastupitelstva
Ústeckého kraje

Výbor pro výchovu, vzdělávání a zaměstna-
nost je poradním orgánem zastupitelů.
Schází se každý měsíc a jeho členy jsou
nejen krajští zastupitelé, ale také zástupci
škol, úřadů práce nebo zaměstnavatelů. 

Mezi hlavní úkoly výboru patří například
posuzovat změny ve vzdělávací nabídce
škol v Ústeckém kraji. Výbor tak zastupite-
lům doporučuje slučování či rušení škol
a školských zařízení; s tím úzce souvisí také
práce na přípravě dlouhodobé záměru roz-
voje vzdělání v kraji, na které se podílí. Výbor
také přímo inicioval některé projekty v ob-
lasti školství. Právě od něj vzešel záměr na
zavedení Stipendií Ústeckého kraje nebo
myšlenka Programu aktivního života, v rámci
kterého vyjíždějí děti ze středních a základ-

ních škol na pobyty do přírody. Ve výboru se
také řeší otázky spojené s nominací zástup-
ců kraje do konkurzních komisí, které hod-
notí uchazeče o místa ředitelů krajských
příspěvkových organizací. 

Značnou pozornost věnuje výbor také pro-
blematice nezaměstnanosti, zástupci úřadů
práce jeho prostřednictvím informují kraj
o vývoji nezaměstnanost či nových projek-
tech, které mají podpořit vznik nových pra-
covních míst. 

Funkci předsedy výboru pro výchovu, vzdě-
lávání a zaměstnanost Zastupitelstva Ústec-
kého kraje zastává Vlastimil Doležal, který je
zároveň také členem krajské rady. „Za priorit-
ní úkol výboru považuji dokončení transfor-
mace krajského školství s cílem optimalizo-
vat využití těch kapacit, které kraj v oblasti
školství má, a zároveň odstranit například
duplicitní obory na našich školách. Další vel-
kou kapitolou pak je vytvoření takových pod-

mínek, které dají rovné šance v oblasti škol-
ství nejen žákům a studentům, ale také po-
skytovatelům vzdělání, bez ohledu na to,
kdo je jejich zřizovatelem,“ říká Vlastimil Do-
ležal. „Pokud se týče zaměstnanosti, usiluje-
me o to, aby vzdělávací instituce, na které
má kraj největší vliv, zapracovaly na tom, aby
absolventi vycházeli nejen s dostatečnými
odbornými znalostmi, ale především s do-
vednostmi a schopnostmi, které jim umožní
uplatnit se na trhu práce,“ dodává.

Předseda výboru: PhDr. Vlastimil Doležal
Členové: Hana Lukáčová, RSDr. Vlastimil
Balín, Hana Blažková, Radek Engl,
Ing. Olga Haškovcová, Ing. Jan Cháb,
Ing. Petr Jakubec, Mgr. Zdeněk Kavina,
Mgr. Erich Knoblauch, Mgr. Jan Mareš,
Mgr. Pavel Markvart, RNDr. Věra Mirval-
dová, RNDr. Václav Špilar, Mgr. Dagmar
Tesarčíková. 

Představujeme

stecký kraj uvolní letos v rámci různých
dotací na podporu kultury 5,2 milionu

korun. Největší část z této částky, 2,9 milio-
nu korun, rozdělí v rámci Programu podpo-
ry regionální kulturní a divadelní činnosti na
rok 2005. Rozdělení dotací z tohoto pro-
gramu schválilo krajské zastupitelstvo. Cel-
kem kraj podpoří 48 projektů. Kraj tak pod-
poří částkou 150 tisíc například letošní Me-
zinárodní jazz & blues festival v Ústí nad  La-
bem, částkou 100 tisíc přispěje na 41. roč-
ník Festivalu Ludwiga van Beethovena
v Teplicích a 50 tisíc korun poskytne pořa-
datelům akce Kulturní léto Třebívlice 2005. 

Dále zastupitelé rozhodli o tom, že Ústec-
ký kraj i letos přímo finančně podpoří aktivi-
ty nejvýznamnějších kulturních zařízení pů-
sobících v regionu. Schválili dotaci 900 tisíc
korun pro Severočeské divadlo opery a ba-
letu v Ústí nad Labem, 800 tisíc pro Měst-
ské divadlo v Mostě a 300 tisíc na koncert-
ní činnost Severočeské filharmonie Teplice
v rámci kraje.

V letošním roce se podpory z krajského
rozpočtu dočkají také regionální kulturní
soutěže a přehlídky. Celkem bylo jejich
podporu rozděleno 300 tisíc korun. Dotací
50 tisíc korun přispěje kraj na Libochovické
divadelní léto a stejnou podpoří i 2. ročník
soutěže Tanec Ústí 05 a Klášterecké diva-
delní žně.

Kulturu v regionu
podpoří dotace

Ú

Začátkem března byly na základních školách SNP a České mládeže v Ústí nad Labem
otevřeny nové počítačové učebny. Ústecký kraj společně s městem Ústí nad Labem
pomohl školám získat finanční prostředky na jejich vybavení z dotačního programu
Ministerstva školství. Symbolickou pásku přestřihl společně s krajským radním Pavlem
Koudou náměstek ústeckého primátora Tomáš Jelínek.

rajský úřad Ústeckého kraje hostil 14.
dubna schůzi Řídícího výboru dvouleté-

ho mezinárodního projektu ENLARGE-NET.
Na projektu spolupracuje česká, německá
a polská strana. V rámci projektu byly vytvo-
řeny předpoklady pro užší mezinárodní spo-
lupráci v různých oblastech (zdravotnictví,
sociální věci, životní prostředí, cestovní ruch,
infrastruktura ad.) po rozšíření Evropské
unie. Projekt se zaměřoval především vybu-
dování většího počtu vzájemně propoje-
ných spolupracujících oblastí. „Výstupem
mezinárodních setkání a činnosti pracovních
tematických skupin je v současné době
například projekt EU-MED-EAST pro zdra-
votnickou a sociální oblast a EURES-T pro
pracovní trh. Díky vzájemné spolupráci se
vytváří společná představa rozvoje celé
oblasti a například i systém pro turistické

značení celého třínárodního regionu,“ po-
znamenal krajský radní Vladimír Záhorský,
který Ústecký kraj na schůzi řídícího výboru
zastupoval. 

Političtí zástupci regionů Saska, Dolního
Slezska a Ústeckého kraje a měst Drážďan,
Wroclawi a Ústí nad Labem v závěru schůze
přijali usnesení, ve kterém konstatovali, že
přeshraniční vytváření vzájemných kontaktů
a komunikačních sítí tří regionů probíhalo
intenzivně a mělo jednoznačně pozitivní pří-
nos pro rozvoj regionů a jejich vzájemnou
spolupráci.

Schůzi Řídícího výboru organizačně zajiš-
ťoval nový odbor evropských projektů Kraj-
ského úřadu Ústeckého kraje.

Závěrečná konference projektu ENLARGE-
NET se uskuteční na krajském úřadě v Ústí
nad Labem 12. 5. 2005. 

Přeshraniční spolupráce regionů
se úspěšně rozvíjí

K

ožnosti, získat finanční prostředky na
rozvoj cestovního ruchu ze Společné-

ho operačního regionálního programu, chce
využít i Ústecký kraj. Komise pro regionální
rozvoj a cestovní ruch společně s odborem
regionálního rozvoje krajského úřadu připra-
vila žádost o dotaci na zpracování, tisk a dis-
tribuci propagačních materiálů, prezentují-
cích turistické možnosti našeho kraje. „Mělo
by se jednat o dva propagační materiály,
cyklomapu Ústeckého kraje a Tipy na výlety.
Osobně věřím, že tyto kvalitní propagační
materiály přispějí k lepší orientaci návštěvní-
kům našeho kraje v jednotlivých turistických
oblastech a napomohou dalšímu rozvoji
cestovního ruchu a tím i vzniku a rozvoji dal-
ších doplňkových služeb v regionu,“ uvedla
zastupitelka Ústeckého kraje Jana Ryšán-
ková, která působí jako místopředsedkyně
komise pro regionální rozvoj a cestovní ruch. 

Cyklomapa bude nabízet kompletní sou-
bor cykloturistických tras a poskytne také
informace například o ubytování, stravování,
nebo zajímavých místech v dané oblasti. Při
jejím zpracování bude kraj spolupracovat
s Klubem českých turistů, s agenturou Deli-
teus, Euroregiony, Národním parkem Čes-
ko-Saské Švýcarsko, Tolštejnským panstvím
a dalšími subjekty. Vyjít by měla v nákladu
90 tisíc kusů nejen v češtině, ale také
v němčině, angličtině a holandštině. Druhý
produkt, brožura Tipy na výlety bude obsa-
hovat 55 tras pro cyklisty, běžkaře i pěší
turisty. Měla by být rozdělena do tří částí –
Krušné hory a Podkrušnohoří, České středo-
hoří a Děčínsko a Lužické hory.

Bude-li projekt schválen, měl by na něj
kraj v rámci grantového schématu „Podpora
rozvoje služeb cestovního ruchu v ÚK pro
veřejný sektor„ získat asi 2,1 milionu korun. 

Evropské peníze na cyklomapu
M

rajští zastupitelé rozdělili více než 16 mi-
lionů korun z Fondu vodního hospodář-

ství Ústeckého kraje. Kraj tak podpoří výstav-
bu vodovodů a kanalizací v řadě měst a ob-
cí. Například Sdružení pro zlepšení vodo-
hospodářských poměrů ve Šluknovském vý-
běžku získá 2,4 milionu korun na pořízení

projektové dokumentace a zpracování žá-
dosti o podporu investičních akcí z Kohezní-
ho fondu EU. Obci Měcholupy kraj poskyt-
ne 2,4 milionu na výstavbu vodovodu ve
Velké Černoci a 1,8 milionu korun uvolní na
realizaci první etapy stavby kanalizace a čis-
tičky odpadních vod Úhošťany.

Zastupitelé rozdělili peníze z Fondu vodního hospodářství

K
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Dar pomůže základní škole v Tatranské Lomnici
omoc v nouzi nabídli počátkem roku
zastupitelé Ústeckého kraje vichřicí po-

ničeným Tatrám. Počátkem dubna předal
hejtman Jiří Šulc zástupcům Šrobárova
ústavu detskej tuberkulózy a respiračných
chorob v Dolním Smokovci 200 000 ko-
run a městu Vysoké Tatry šeky 550 000
korun. Oba dary jsou určené na odstraňo-
vání následků vichřice a oba dary zde při-
vítali. A tak bude například v Tatranské
Lomnici za pomoci tohoto daru opravena
budova základní školy, kde vichřice způso-
bila škody za více než 700 tisíc sloven-
ských korun. „Museli jsme v zimě přibít
okna k rámům, profuky byly tak velké, že
ve třídách mrzlo a děti seděly v lavicích
v bundách,“ řekla ředitelka školy Anna
Scholzová. Pomoc občanů Ústeckého kra-
je pak bude navěky připomínat pamětní
deska na budově školy. Také Šrobárovu
ústavu detskej tuberkulózy a respiračných
chorob v Dolním Smokovi se finanční dar
hodil, a to na opravu střech, které jsou
místy opravené ještě jen provizorně.

Ve Šrobárově ústavu v Dolním Smokovi je 285 lůžek pro pacienty s respirač-
ními chorobami, v pavilonu pro matku a dítě pak 33 lůžek pro děti ve věku do
šesti let. Kromě finančního daru přivezl hejtman dětem také plyšové hračky.

Ředitelka základní školy v Tatranské Lomnici Anna Scholzová provedla hejtmana Jiří Šulce budovou
– školáci i zaměstnanci vzkázali poděkování do Ústeckého kraje

P

aždoročně se v Moskvě sejdou téměř tři
tisícovky vystavovatelů na jednom z nej-

větších veletrhů cestovního ruchu MITT. To-
ho letošního se poprvé zúčastnil i Ústecký

kraj, který si nenechal ujít příležitost nabíd-
nout své krásy 150 000 návštěvníkům. In-
formace o kraji ale nehledali jenom indivi-
duální turisté, ale především nejrůznější

společnosti a firmy. Expozice kraje byla
zaměřena na lázeňství, zájemci dostali infor-
mační materiály v ruštině i jiných světových
jazycích, stranou nezůstaly ani architektonic-

ké památky a přírodní krásy, o které je tra-
dičně mezi ruskými cestovali velký zájem.
Ústecký kraj se v Moskvě prezentoval jako
součást expozice České republiky. 

Ústecký kraj se představil v metropoli Ruska
K

Mořská víla zvala Radka Vonku na návštěvu překrásných pláží
Chorvatska

Expozice ČR patřila na veletrhu k vyhledávaným – návštěvníky jistě zaujala i nabídka kraje

Moskva vítala návštěvníky veletrhu – jak jinak – zimou a sněhem

Náměstci hejtmana Ústeckého kraje Radek Vonka a Petr Fiala hledali v Moskvě inspiraci
pro ještě výraznější prezentaci kraje v budoucích letech

K veletrhu patřila i tisková konference, na níž Českou republiku souhrnně představil velvyslanec ČR v Rusku Jaroslav Bašta

Na marcipánové ozdoby a naparáděné dorty lákal návštěvníky
veletrhu jeden vídeňský hotel

Trubky ze Švýcar
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Dobré tipy z Ústeckého kraje

Terezín hledá budoucnost
v univerzitním vzdělávání

ážení čtenáři, připravili jsme pro vás
novou rubriku – Fotokvíz. Vašim úko-

lem bude poznat pamětihodnost, přírodní
památku či krajinný útvar z Ústeckého
kraje. Věříme, že to pro vás bude doslova
hračka, i když ne vždy bude naše otázka
tak jednoduchá jako ta dnešní. Z těch,
kteří nám zašlou správnou odpověď každý
měsíc vylosujeme výherce malého dárku. 

Pro premiéru naší nové rubriky jsme
vybrali hádanku poměrně lehkou.
Napište nám jak se jmenuje
historická památka na fotografii.
Nápovědou vám může být, že ji najdeme

na litoměřicku a kromě jedinečné archi-
tektury návštěvníkovi nabízí i zajímavou
ukázku dobových interiérů se sbírkou skla,
porcelánu a obrazů. K procházce a odpo-
činku pak zve přilehlý park, původně kon-
cipovaný jako malé Versailles.

Své odpovědi zasílejte na adresu: Kraj-
ský úřad Ústeckého kraje, oddělení IVV,
Velká Hradební 3118/48, 400 02 Ústí
nad Labem, nebo do e-mailové schránky:
zatecka.r@kr-ustecky.cz. Nezapomeňte
připojit také zpáteční adresu, abychom
měli kam doručit případnou drobnou
výhru, která čeká na jednoho z vás.

Fotokvíz
V

ovinosti a práce, to je pro život
opravdu málo.“ Takto se na svět

kolem sebe dívá člen komise Fondu
obnovy Ústeckého kraje a krajský radní
Antonín Terber, v jehož resortu je země-
dělství a životní prostředí. Nelíbí se mu
ale, když je vnímán pouze jako politik. Je
hlavou šestičlenné rodiny s čtyřmi dcera-
mi a jeho zájmy, při nichž odkládá krava-
tu skutečně často, jsou opravdu pestré. 

„Většina mého volného času se točí kolem
koní,“ zahajuje Antonín Terber hned nejtěž-
ším kalibrem ze svých zájmů a zálib. „Účast-
níme se s rodinou vytrvalostních závodů,
manželka Helena a nejstarší dcera Markéta
dokonce závodí a já jsem za řidiče, mana-
žera, trenéra a taky poskoka, zastanu prostě
všechny ostatní potřebné funkce. Výjimka,
a to stále častěji, ovšem nastává, když se
závodů účastním jako rozhodčí, to musím
dodržet předepsanou korektnost v oblečení
a kravatu bohužel odložit nemohu.“ 

Vytrvalostní koňské závody se jezdí v ně-
kolika vzdálenostních kategoriích a rodi-
na Antonína Terbera za
nimi vyráží po celé Evro-
pě. „A díky tomu dávám
průchod své další vášni,
řízení automobilu. Když
nás čeká závod v Ně-
mecku, 600 kilometrů
od domova, už se nemůžu
dočkat, jak sednu za volant
a nenechám se vystřídat,“
říká. Koně měli v rodině
radního Terbera vždy výsad-
ní postavení. „Zpočátku, na
střední zemědělské škole
v Táboře, to tak nevypadalo,
začal jsem do jezdeckého od-
dílu pod hlavičkou tehdejšího SSM
docházet jen pro vyplnění volného
času. Ovšem postupně mě to chyt-
lo a když jsem si dával první rande
s mojí nynější ženou, která z do-
mova od maminky utíkala do koň-
ské maštale, sešli jsme se v Praze
stylově pod ocasem (pod sochou
Svatého Václava na Václavském
náměstí, pozn.). Mimochodem, díky
koním jsem přehodnotil odmítavý

vztah ke kovbojskému oblečení. Zjistil jsem,
jak důležité jsou například třásně ve švech!
To totiž není samoúčelná ozdoba, ale doce-
la praktická pomůcka pro rychlejší vysušení
oděvu. Třepotající se pentličky vodu z oble-
čení docela účinně setřásají a oblečení dale-
ko rychleji vysychá. Každý detail westerno-
vého oblečení má svoje opodstatnění a kra-
vata k němu skutečně nepatří – ledaže bych
si ji chtěl
nechat

od koně sežvýkat a udělat mu tím radost,“
směje se Antonín Terber.  

Pokud jsou koně zaopatřeni a příští závod
není zrovna přede dveřmi, věnuje se Anto-
nín Terber své domácnosti, respektive ven-
kovskému stavení, kam se chce celá rodina
přestěhovat a které stále vyžaduje chlap-
skou ruku: „Jsem kluk z baráku, vyrůstající
jako pomocník svého otce a ten uměl snad
všechna řemesla. Základy jsem pochytil od
něho a musím říci, že tohle řekněme kutil-
ství mě ohromně baví. A když si nevím rady,
koupím si knížku s radami, jak na to. Ovšem
nikdy ji nedočtu až k pasáži, kde se říká, aby-
chom práce svěřili odborné firmě. Raději si

všechno udělám sám, sice ne s takovým
grifem, ale s o to větším potěše-

ním. Zvládnu už leccos, ovšem
narazil jsem při omítání klenby.
Po bůhvíkolikátém pytli směsi
naházené přes strop na zem
jsem přiznal porážku a se-
hnal řemeslníky,“ líčí radní
s úsměvem. 
Povídání s krajským rad-
ním Antonínem Terbe-
rem by ovšem nebylo
úplné, kdyby nepřišla

řeč na počítače.
„I když si svoje ide-
ální volno předsta-
vuji jako období
prožité v domě,
kde je voda jen ve
sklepní studni,
kde se svítí louče-

mi, topí dřevem
a za zdí řehtají ustájení

koně, pro práci už by to nebylo ono.
Jsem pro pokrok a počítače jsou skutečně
převratný vynález, který se snažím používat
podle svých nejlepších schopností. Ono je
to spojeno s tím, že opravdu upřímně ne-
mám rád papíry a papírování jako takové.
Skutečně mě rozčiluje, když například
korespondenci s klientem včetně odeslání
peněz vyřídím přes e-mail nebo fax a na-
konec se stejně musím dostavit do
banky, protože úředník chce razítko na
bumážku. Papíry mi zkrátka otravují
život,“ uzavřel své povídání člen Rady
Ústeckého kraje Antonín Terber. 

Antonín Terber bez kravaty
Někdo má koníčky, já mám koně!

Pozvánky

Informace

● Výstava „Dřevěný svět Vladimíra Cejna-
ra“, Oblastní muzeum v Děčíně, 23. 2.
– 30. 5. V expozici si mohou návštěvníci
prohlédnout tvorbu z dílny řezbáře Vladi-
míra Cejnara. 

● Výstava „Zářivá minulost", Oblastní mu-
zeum v Chomutově, 31. 3. – 14. 5. 
Expozice nabízí zajímavé informace k so-
věty opanované těžbě uranu po 2. světo-
vé válce v česko-saském Krušnohoří. 

● Výstava „Smrt v pravěku a středověku“,
Oblastní muzeum v Chomutově, 7. 4.
– 4. 6. Expozice představuje pohřební
obřady minulosti. Návštěvníci mohou
shlédnout zajímavosti nejen o pohřbech,
ale také o možných příčinách smrti našich
předků. 

● Výstava „Eva Brodská gobelíny – kres-
by“, Severočeská galerie výtvarného
umění v Litoměřicích, 24. 3. – 1. 5. 
Kolekce gobelínů, grafiky a kresby Evy
Brodské uvedené na této výstavě, jsou
malou retrospektivou jejího díla, které
vznikalo od 60. let.  

● Výstava „Kuriozity z muzeí Ústeckého
kraje“, Oblastní muzeum v Litoměřicích,
29. 3. – 29. 5. Společný projekt deseti
muzeí Ústeckého kraje, kde se předsta-
vuje to nejzajímavější z jejich sbírek. 

● Výstava „Ornament v lidové tvorbě“,
Oblastní muzeum v Lounech, 8. 3. – 22. 5.
Výstava představuje kraslice a výšivky ne-
jen z Čech, ale i z Moravy.

● Výstava k 60. výročí ukončení druhé
světové války, Regionální muzeum
v Teplicích, 5. 5. – 28. 8. Expozice kromě
samotného konce války přibližuje život
obyvatel sudetské župy během války. 

● Výstava „Od země přes kopec do
nebe... o chůzi, poutnictví a posvátné
krajině“, Severočeská galerie výtvarného
umění, 19. 5. – 7. 8.
Výstava věnovaná K. H. Máchovi, před-
staví tvorbu výtvarníků a básníků od
umění romantismu až po současnost.  

● Výstava „Petr Veselý – obrazy“, Galerie
moderního umění v Roudnici nad La-
bem, 5. 5. – 26. 6.
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očátek existence města Terezín může-
me hledat v záměru Marie Terezie vybu-

dovat pevnost, jež by střežila severní přístup
do vnitrozemí Čech. Tento záměr začal rea-
lizovat její  syn, císař Josef II. a v roce 1780
byl položen základní kámen mohutné pev-
nosti. Její charakteristický půdorys ve tvaru
osmiúhelníkové hvězdice, hluboké vodní
příkopy i pravoúhlé přímé silnice jsou
i v dnešní době snadno zapamatovatelnými
rysy města, jehož život byl již od samého
počátku spjat s vojenskou posádkou. 

V průběhu obou světových válek bohužel
získal Terezín smutnou proslulost –

za první světové války zde byl zří-
zen největší zajatecký tábor v Če-
chách, za 2. světové války se pak
Terezín stal sběrným táborem, pře-
stupní stanicí do vyhlazovacích tá-
borů, kterým do konce války pro-

šly desetitisíce lidí. Jako věčná

připomínka na tuto hrůznou dobu vznikl
roku 1947 Památník Terezín, jehož poslá-
ním je uchovat památku obětí rasové a poli-
tické perzekuce v letech nacistické okupace
jako výstrahu a poučení pro budoucí gene-
race. Svědectví o utrpení mnoha nevinných
lidí za 2. světové války vydává několik expo-
zic rozptýlených po celém městě: Malá pev-
nost, Muzeum ghetta, Magdeburská kasár-
na, Kolumbárium nebo Židovský hřbitov
s krematoriem.  

Tragické události druhé světové války a vý-
ročí osvobození připomíná již tradičně třetí
květnovou neděli takzvaná Terezínská tryzna.
Letos se zástupci mnoha zemí shromáždí
15. května 2005 v 10:00 na Národním hřbi-
tově před Malou pevností v Terezíně, aby si
znovu připomněli ony tragické okamžiky
a zároveň uctili 60. výročí osvobození. Již tra-
dičně se tryzny zúčastní také zástupci Ústec-
kého kraje v čele s hejtmanem Jiřím Šulcem.

Kromě toho kraj také letos podpořil konání
tryzny částkou 70 tisíc korun. 

Výročí osvobození a tryzna však rozhodně
nejsou jedinou příležitostí, kdy se kraj o his-
torické město zajímá. Ústecký kraj pomáhá
Terezínu dovést k realizaci ambiciózní Euro-
projekt Terezín, který by měl vrátit život do
města, které silně utrpělo odchodem vo-
jenské posádky v roce 1996, kdy z něj ode-
šlo na 3000 vojáků i civilních obyvatel.
Další ránu  mu pak uštědřily ničivé povod-
ně v roce 2002. Záměrem Europrojektu je
vybudovat z Terezína univerzitní město.
Struktura města by se tak měla v průběhu
příštích let zcela změnit, aby vyhovovala
nově se formujícímu turistickému a kultur-
nímu centru a univerzitnímu městu. Terezín
by podle něj měl projít komplexní rekon-
strukcí a vstoupit do nové,
optimističtější kapitoly
své historie. 

P

stecký kraj vydal informační brožury pro
všechny občany, kteří žijí či podnikají

v okolí areálu velkých chemických podniků
v našem regionu. Brožury byly zpracovány
pro okolí podniků Spolchemie, a.s., CHE-
MOPETROL, a.s., Lovochemie, a.s., ČEPRO,
a.s. středisko Roudnice n. L. a výrobní areál
Velvěty. Informace zpracoval a vydal odbor
životního prostředí v souladu se zákonem

o prevenci závažných havárií. Občané v nich
najdou informace o možných nebezpečích
v jednotlivých podnicích, preventivních bez-
pečnostních opatřeních a také nezbytné
informace o tom, co dělat v případě havárií.
Občané trvale žijící v zónách havarijního plá-
nování dostanou brožury do poštovních
schránek, další zájemci si je mohou vyzved-
nout na odboru životního prostředí KÚ.

Kraj vydal informační brožury pro občany
žijící v blízkosti velkých chemických podniků

Ú

očátkem dubna se uskutečnila česká
podnikatelská mise do Lotyšska. Akci or-

ganizoval lotyšský honorární konzulát v Brně
a ve jejím rámci se představila nejen Česká
republika, ale také některé její kraje. Ústecký
kraj na misi zastupoval radní Antonín Terber.
„Cílem bylo  informovat o Česku jako o cel-
ku, ale zároveň také připomenout, že kromě
velmi známých a hojně navštěvovaných
míst, jsou zde místa méně známá, avšak
neméně zajímavá,“ uvedl Antonín Terber. 

V Daugavpilsu, který je druhým největším
městem Lotyšska se česká delegace setkala
s představiteli místní samosprávy a zástupci
místních podniků z oblasti logistického prů-
myslu, turistiky, pivovarnictví, stavebního
a chemického průmyslu. Z tohoto jednání
vzešlo mnoho zajímavých kontaktů pro zá-

stupce českých podniků. „Naši podnikatelé
měli možnost seznámit se s novými podni-
katelskými, obchodními a výrobními příleži-
tostmi v této pobaltské republice. Zástupci
obou zúčastněných stran se shodli na tom,
že východní trhy jsou do budoucna pro
české firmy a podnikatele velmi perspektiv-
ní. V Lotyšsku je prostor pro mnoho inves-
tic. Výhodou je i levná pracovní síla a nena-
sycenost tamního trhu,“ poznamenal Anto-
nín Terber.

Podnikatelům, kteří mají zájem o navázaní
obchodních kontaktů v Lotyšsku, nebo
o podrobnější informace o tamních ob-
chodních příležitostech nabízí pomoc spo-
lečnost Czech Trade (www.czechtrade.cz)
nebo Česká pobaltská obchodní komora
(www.czechbaltic.cz). 

Ústecký kraj navazoval kontakty v Lotyšsku
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